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Gospodin Ranko KRIVOICAPIt, predsjednik

Po gtovani predsjedni6e,

U skladu sa stavom 7 lana 187 Poslovnika Skup gtine Crne Gore u prilogu
dostavljam pisane odgovore na poslaniam pitanja, postavljena tokom Premijerskog
sata odrianog 26. juna 2015. godine.

S pogtovanjem,
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SKUV8TINA CRNE GORE
Gospodin Ranko KRIVOKAPIC, predsjednik

Po gtovani predsjedniee,

U skladu sa stavom 7 61ana 187 Poslovnika Skup gtine Crne Gore u prilogu
dostavljam pisane odgovore na poslani6ka pitanja, postavljena tokom Premijerskog
sata odrianog 26. juna 2015. godine.

S pogtovanjem,



4. Aleksandar DAMJANOVIe

POSLANIEKO PITANJE

ta Vlada Crne Gore planira da uradi da bi se otklonili razlozi za

evidentan zastoj u realizaciji strateSkih projekata, ukljuCujud i

valorizaciju pojedinih vaThih lokaliteta na primorju, odnosno da bi se

postigao Siri druStveni konsenzus u realizaciji ovih, za Crnu Goru,

strateSki vaThih projekata.



0 DGOVOR

PoStovani poslanlee Damjanovieu,

Crna Gora, kao nedovoljno razvijena ekonomija ima snainu potrebu

za investicijama, kako bismo kroz njihove direktne i indirektne efekte

ostvarili potreban ekonomski rast i stvorili uslove za novu

zaposlenost. Pored poveeanja Bruto domaeeg proizvoda dodatnom

aktivnogeu postojeeih privrednih subjekata, rastu posebno doprinosi

realizacija kapitalnih razvojnih projekata u saradnji sa inostranim

partnerima koji nageke obezbjeduju i njihovo finansiranje.

Prethodnih godina, kao nagla geno otvorena ekonomija i konkurentna

investiciona destinacija, imali smo uspjegne rezultate na torn planu i

pored posijedica globalne ekonomske krize kojima smo bili

Podsjetitu Vas da smo tokom poslednje decenije ostvarili rast Bruto

domaeeg proizvoda od 220%, uz ueeke stranih direktnih investicija u

apsolutnom iznosu od preko 5 milijardi C. U svakoj od ovih godina

strane direktne investicije iniIe su od 18 do 20% BDP-a i to je za

ekonomiju kakva je crnogorska bib o od izuzetne vainosti. Zahvaljujuei

i tome, na nivou smo razvijenosti od 40% EU prosjeka (mjereno BDP

per capita po paritetu kupovnih snaga) i po ovom pokazatelju iako



veoma udaljeni, blifi smo EU od svih zemalja Zapadnog Balkana. Tako

dinamilan tempo razvoja oslonjen na visoko uZe gee stranih investicija

imao je za cilj da ubrza proces prevazilaienja dubokog jaza

ekonomskog zaostajanja na ge zemlje za razvijenom Evropom i na toj

osnovi — doprinese unaprjedenju kvaliteta iivota na gih gradana, to je

i osnovni cilj driavne politike. Ovo, istorijsko zaostajanje, ne samo

na ge, nego i ostalih balkanskih driava, posljedica je prevashodno

nedovoljnog korigtenja razvojnih resursa u proglosti.

Zato je i danas logilan prioritet svake Vlade u Crnoj Gori da stvori

podsticajan ambijent koji ee omogutiti valorizaciju izda gnih, a

neiskorigeenih potencijala na dobro osmi gljen i dugorano odriiv

naZin, kako bi, nakon obnove na ge driavne kute omogueili gradanima

da u njoj Eve na naZin primjeren evropskim narodima u 21.vijeku.

Sloiitemo se da, na aktuelnom nivou na geg razvoja nije realno

olekivati da unutar zemlje raspolaiemo svim neophodnim faktorima

tako poieljnog investicionog ciklusa, prije svega zamagnim kapitalom i

neophodnim znanjem i iskustvom i da se u njihovom obezbjedivanju i

dalje moramo dominantno oslanjati na ponudu sa globalnog triigta.

Moramo, dakle, privuti strani kapital koji te, zajedno sa pravilno

iskori geenim domatim resursima, prije svega energetskim, turistiZkim



i u proizvodnji hrane, biti glavna poluga razvoja crnogorske ekonomije

u narednim godinama.

tini se izliKnim ponavljati Zvrstu opredijeljenost Vlade da tako

osmi§ljen razvoj zasnujemo na odgovornim odlukama koje te, uz

pogtovanje maksirnalnih standarda transparentnosti i javnosti biti

donogene po procedurama predvidenim na gim Ustavnim sistemom.

lstovremeno, Vlada mnogo radi na unaprjedenju vladavine prava,

time i snaienja osjeeaja pravne sigurnosti stranih i domadih ulagaZa,

kao i na povetanju efikasnosti institucija. U definisanje ugovornih

aranimana sa investitorima ukljuZen je i Parlament, kao i §ira javnost,

Zemu smo svi zajedno svjedoci. Na nekoliko razvojnih tema

predstavnici resornih ministarstava razgovarali su prethodnih mjeseci

sa elanovima poslaniEkih klubova u Skup gtini Crne Gore, uz poruku da,

kada je HOC' o razvoju, olekivana dobrobit Driave i gradana treba da

bude jedini argument u dono§enju odluka.

Medutim, iako su sve parlamentarne partije deklarativno saglasne da

su investicije i razvoj najvainiji zadatak driavne politike, u praksi su

usporavani i zaustavljani dobro pripremljeni i obrazloieni projekti, a

posljedica toga je niii tempo ekonomskog rasta od realno mogueeg i

siroma§nija ponuda novih radnih mjesta. Razlozi takvog odnosa su, pa



mom uvjerenju politield i vodeni su ieljom da se osujeti efikasnost

Vlade kao nosioca tih razvojnih inicijativa. Ipak, po nezavisnim

ocjenama koje stiu sa mnogih autoritativnih adresa, Crna Gora je i

dalje u vrhu liste investiciono atraktivnih destinacija. Prema

informacijama koje smo dobili od kljuenih investitora u Crnoj Gori,

ove godine aekujemo njihova ulaganja od 200 miliona € samo u

sektor turizma. U uslovima atre konkurencije na medunarodnom

trii§tu, ovu poziciju treba oeuvati i dodatno ojaeavati kroz mjere za

pobolSanje investicione konkurentnosti.

Procijenjeno ostvarenje rasta BDP u prvom kvartalu ove godine je na

nivou projekcije za 2015.godinu. Dakle, uprkos pokaajima

zaustavljanja jednog broja dobro pripremljenih investicija i

usporavanja rasta, moiemo kazati da je Crna Gora i dalje, zahvaljujuti

ranije zapoeetim razvojnim projektima, dinamiena investiciona

destinacija i rastuaa ekonomija. Tome veoma doprinose razvojni

projekti u turizmu (Porto Montenegro, Porto Novi, Lu§tica Bej, Aman),

energetici (podmorski kabl, vjetroelektrana na Krnovu i izgradnja mini

hidroelektrana, uz skori poeetak radova na II bloku Termoelektrane

Pljevlja i na istraiivanju nafte i gasa), kao i izgradnja autoputa i drugi

znaeajni infrastrukturni radovi na prostoru eitave driave. Takode,

krajem godine u saradnji sa Evropskom komisijom i pod okriljem



Berlinskog procesa, po prvi put tem° imati jedinstvenu listu

prioritetnih projekata od regionalnog znaZaja koji ee dijelom biti

finansirani od strane Evropske Unije.

Na kraju, gospodine Damjanovitu, tab° je da sam u posljednje

vrijeme vie puta govorio o politkkim poku§ajima blokade razvojnih

inicijativa koje pokreee Vlada — driavni organ sa primarnom

odgovorno§eu za ostvarivanje ciljeva ekonomskog rasta i razvoja.

Logitho je i da sam takvu politiku ocijenio neodgovornom, kako zbog

usporavanja mogueeg tempa prevazilaienja zaostajanja u razvoju za

razvijenim evropskim okruienjem, tako i zbog devastacije Ustavom

predvidene podjele vlasti i skladnog funkcionisanja politiekog sistema

u zemlji.

Na Va ge pitanje kako otkloniti taj problem iznijetu Vam dva moguta

scenarija, makar u formi liZnog razmi§ljanja: prvi, da u postojeeem

zakonodavnom okviru Parlament napusti praksu zaustavljanja

odlaganja Vladinih razvojnih inicijativa jer je to na gtetu driavnih i

interesa gradana Crne Gore. U Vladi smo vrlo zainteresovani za to, ne

zbog svog opstanka, jer, kako vidimo, opstajemo i bez toga. Ali, mogli

bi i da uradimo mnogo vie u korist svih. I drugi, ukoliko Parlament ne

ieli da nosi odgovornost za te razvojne odluke jer u njih ne vjeruje, da



promijenimo jedan broj zakonskih rjetenja i da prenesemo Vladi

potpunu odgovornost za donaenje takvih odluka. U Vladi smo

spremni i za takvu opciju. Treei scenario je postojeei u kojem se

usporavaju razvojni projekti zbog nedovoljne meduinstitucionalne

saradnje djelova driavne vlasti, a to je po nama izraz je neodgovornog

odnosa prema ciljevima driavne politike koji bi nas zajedno u

Parlamentu, Vladi i drugim driavnim organima morali obavezivati.

To je pripremljeni odgovor na pitanje koje ste mi dostavili. Ne znam

da II je u potpunosti zadovoljio ono §to su \ta iga oeekivanja iz jednog

giroko postavljenog obrazloienja. Dozvolite, moida da kao inspiraciju

za nastavak naKeg dijaloga, jer cgekujem i Va§e dopunsko pitanje,

kaiem i sledeee. Nijeste u pravu kada i pretpostavljate da je Vlada

okrenuta optuiivanju svih drugih ne prepoznajuznajuei svoju

odgovornost. Naprotiv. Vidjeli ste i iz mog poku§aja kreativnog

razmi§ljanja na Va§e pitanje kako prevaziei ovaj problem. Da sam Vam

kazao osjeeamo da je direktna odgovornost na nama, osjeeamo da

zbog razlomljenog sistema odgovornosti u dono§enju vainih razvojnih

odluka, oeigledno imamo problem da idemo onim tempom za koji

smo u Vladi uvjereni da bi mogli da idemo. Ako je problem u

nedovoljno kvalitetnom dijalogu, hajde da ga organizujemo i da

zajedno donesemo odluke koje ee biti od op gteg dobra. Ako je



problem da u Parlamentu ne vjerujemo u te razvojne projekte koje

Vlada plasira, imamo i drugi odgovor. Dakle, izmijenimo zakone i

dajmo Vladi ovlakenja da donese odluke i preuzme odgovornost za

njih. Mi smo i za to. lzvolite, opredijelimo se gta je reKenje. Ovo

sada gnje nije regenje. Tu sann saglasan sa Vama, i tu se niko ne mole

osjeeati izolovanim od odgovornosti, Vlada ponajmanje. I drugo, ipak

sugeriKem samo da objektiviziramo ocjenu o tome kojeg su kvaliteta

razvojni procesi koji se u Crnoj Gori dogadaju. eini mi se da iz onog to

sam C'uo malaas od gospodina GojkoviCa u ocjeni problema na

jednom lokalitetu, tako i iz Va ge ocjene, da dominiraju naglageno

kritiEki tonovi. Nemam ni gta protiv kritika, all kada zaista pogledamo

to itta je uradeno u zadnjih 10 godina, ako je obezbijeden rast od

220%, ako je obezbijedeno 5 milijardi investicija, ako su obezbijedena

nova radna mjesta u odnosu na ona o kojima je govorio gospodin

Gojkovit. Mi nesumnjivo imamo rast zaposlenosti u torn periodu,

mada to nam nije palo s neba. To je neko uradio. Da Ii je moglo vie?

Da naravno. I danas tvrdim da mole vie i mole bolje, all na ialost

upozoravam da dobar dio razloga za gto ne radimo bolje je u lo§oj

meduinstitucionalnoj saradnji i predlaiem nadne kako da je

prevazidemo.

Zahvaljujem.
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